
Pedagogická fakulta MU Zápisy ze zasedání AS PdF MU – ak. r. 2016/2017 

 

Č. j.: MU-IS/54922/2017/521963/PdF-1 

 

Zápis č. 6 ze zasedání AS PdF MU ze dne 2. 5. 2017 

 

Přítomni: senátorky a senátoři dle prezenční listiny; 

  při zahájení AS PdF MU bylo přítomno 15 senátorů a senátorek; 

  celkem se zasedání zúčastnilo 17 členů AS PdF MU. 

 

Zvaní hosté: doc. PhDr. Jiří Němec, Ph.D. – děkan PdF MU, 

  PhDr. David Kroča, Ph.D. – proděkan PdF MU 

doc. PhDr. Karel Pančocha, Ph.D. – proděkan PdF MU 

doc. Mgr. Vladimír Richter – proděkan PdF MU 

     

Omluveni: PhDr. Josef Lukas, Ph.D.; Bc. Vendula Malaníková, Bc. Gabriela Habalová, 

PhDr. Nora Jágerová 

 

Veřejnost: 

 

Program zasedání: 

1. Schválení programu zasedání 

2. Schválení zápisu z 5. zasedání AS PdF MU v ak. roce 2016/2017 

3. Představení hlavních změn v připravovaném Studijním a zkušebním řádu MU 

4. Schválení Statutu Pedagogické fakulty MU 

5. Schválení Disciplinárního řádu pro studenty Pedagogické fakulty MU 

6. Schválení Jednacího rádu Akademického senátu Pedagogické fakulty MU 

7. Schválení Volebního řádu Akademického senátu Pedagogické fakulty MU 

8. Jmenování členů volební komise 

9. Harmonogram voleb do Akademického senátu Pedagogické fakulty MU 

10. Různé 

  



Předseda AS PdF MU M. Vrubel přivítal senátorky, senátory a hosty na zasedání 

Akademického senátu Pedagogické fakulty MU.  

 

1. Schválení programu zasedání 

Předseda AS vyzval senátorky a senátory k návrhům na doplnění programu jednání. Žádné 

návrhy nebyly vzneseny, předseda AS požádal členy akademického senátu o schválení 

programu zasedání. 

AS PdF MU schvaluje program zasedání. 

Pro: 15, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

2. Schválení zápisu z 5. zasedání AS PdF MU v ak. roce 2016/2017 

Předseda AS vyzval senátorky a senátory ke vznesení připomínek k zápisu z minulého 

zasedání AS PdF MU. Žádné připomínky nebyly v průběhu jednání vzneseny, předseda AS 

požádal členy akademického senátu o schválení zápisu ze zasedání. 

AS PdF MU schvaluje zápis z 5. zasedání AS PdF MU v ak. roce 2016/2017. 

Pro: 15, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

Přichází senátorka L. Gulová a senátor R. Šíp. Aktuálně je přítomno 17 senátorek a senátorů. 

 

3. Představení hlavních změn v připravovaném Studijním a zkušebním řádu MU 

Bod programu představil proděkan Pedagogické fakulty D. Kroča. Při prezentaci návrhů 

změn Studijního a zkušebního řádu se zaměřil na popis průběhu jednání o novém řádu a dále 

na klíčové změny: snížení počtu zkušebních termínů a nepřipuštění ke zkoušce při neplnění 

průběžných úkolů. Po prezentaci následovala diskuse. 

AS PdF MU bere na vědomí informace o připravovaných změnách Studijního 

a zkušebního řádu MU. 

Pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

4. Schválení Statutu Pedagogické fakulty MU 

Bod programu uvedl děkan fakulty J. Němec. Statut Pedagogické fakulty byl již jednou 

v AS PdF MU schválen, Legislativní komise AS MU však děkana fakulty a předsedu AS 

PdF MU upozornila na formální nedostatky, které bylo nutné upravit. Z tohoto důvodu byl 

statut stažen z jednání AS MU a nyní je předkládán akademickému senátu k opětovnému 

schválení. 

 

Změny oproti předešlé variantě: 

- oprava označení odstavců 

- sjednocení úpravy týkající se vymezení kateder a institutů 



- Čl. 5 odst. 13 škrtnuto „odvolání členů senátu“ – není upraveno v jiné normě, přestože 

to statut předpokládá / nemáme zájem o udržení  

- Čl. 29 odst. 1 škrtnuto „schváleného grantovou agenturou“. 

 

AS PdF MU schvaluje Statut Pedagogické fakulty MU.  

Pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

 

5. Schválení Disciplinárního řádu pro studenty Pedagogické fakulty MU 

 

Bod programu představil proděkan fakulty V. Richter. Disciplinární řád vychází ze 

vzorového disciplinárního řádu MU. Oproti tomu jsou přidány pouze přestupky, které 

vedení Pedagogické fakulty považuje za relevantní, a které byly obsaženy již v předchozím 

disciplinárním řádu: 

- úmyslné narušování či maření vzdělávací, vědecké, výukové, umělecké, či jiné 

oprávněné činnosti MU či Pedagogické fakulty 

- poškozování dobrého jména Masarykovy univerzity, Pedagogické fakulty nebo jiných 

součástí MU 

- dopouštění se jakýchkoliv projevů národnostní, státní, etnické, rasové, náboženské, 

genderové a jiné sociální nesnášenlivosti nebo neúcty k člověku na akademické půdě 

MU 

- buzení veřejného pohoršení na akademické půdě MU 

 

Legislativní komise AS PdF MU souhlasí s navrženou normou. 

 

AS PdF MU schvaluje Disciplinární řád pro studenty Pedagogické fakulty MU. 

Pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0. 

 

6. Schválení Jednacího řádu Akademického senátu PdF MU 

Bod programu představil předseda AS PdF MU M. Vrubel. Jednací řád AS PdF MU 

vychází z Jednacího řádu AS MU a dalších fakult obdobného zaměření, jako je fakulta 

pedagogická. Jednací řád upravuje výkon členství a zabezpečení činnosti AS PdF MU, 

uspořádání AS PdF MU, pravidla jednání AS PdF MU dokumentační činnosti AS PdF MU 

a informování o ní. Vzhledem k blížícímu se začátku funkčního období dalšího AS PdF 

MU (1. 1. 2018), je účinnost řádu posunuta až na začátek roku 2018 tak, aby platila 

s nástupem nových senátorů do funkce. 

  

Legislativní komise AS PdF MU souhlasí s navrženou normou. Jednací řád byl 

připomínkován právním odborem RMU. Předseda AS PdF MU požádal děkana fakulty 

J. Němce o vyjádření k této normě. Děkan fakulty se zněním normy souhlasí. 

 



AS PdF MU schvaluje Jednací řád Akademického senátu Pedagogické fakulty MU. 

Pro: 17, proti: 0, zdržel se: 0. 

Odchází senátorka L. Gulová. Aktuálně je přítomno 16 senátorek a senátorů. 

 

7. Schválení nového Volebního řádu Akademického senátu PdF MU. 

Volební řád představil proděkan K. Pančocha. Volební řád přináší inovovanou podobu 

rozdělení akademického obce PdF MU z jednoho na dva volební obvody – obvod studentů 

a obvod akademických pracovníků. Proděkan K. Pančocha připomněl též historii vývoje 

volebního řádu na Pedagogické fakulty, kdy jeden volební obvod vznikl po novele zákona 

o vysokých školách v roce 1998 a vycházel z ujednání, že akademická obec si jako celek 

volí své zástupce do akademického senátu. Od této doby se již několikrát objevila snaha 

rozdělit jeden volební obvod na dva. Změna však nebyla nikdy přijata většinou 

akademických pracovníků ani studentů. 

Po představení normy byl přečten dopis předsedkyně studentské komory V. Malaníkové, 

která se z důvodu svého pobytu na zahraniční stáži, nemohla jednání zúčastnit: 

 

Helsinki, 28. 4. 2017 

Vážené senátorky a senátoři, vážení hosté, 

nemohu se účastnit aktuálních zasedání fakultního akademického senátu z důvodu mého zahraničního 

pobytu ve Finsku. Ráda bych se tedy alespoň touto formou vyjádřila k právě diskutovanému tématu 

ohledně změn ve Volebním řádu Pedagogické fakulty.  

Zvážila jsem názory a připomínky členů legislativní komise, které jsem měla možnost přečíst 

v elektronické podobě.  Mé stanovisko se však nemění a nadále zůstává stejné, tedy pro zachování 

stávajícího volebního systému.  

Aktuální volební systém funguje 20 let a nepůsobil žádné problémy a komplikace. Dokonce díky 

nynějšímu volebnímu vymezení není možné akademický senát obsadit pouze jednou katedrou či 

privilegovanou skupinou. Akademické prostředí je díky této formě voleb demokratické, více otevřené a 

propojené. A tak by to i mělo zůstat, přeci jen akademická obec je jen jedna. Studenti a učitelé spolu 

v senátu spolupracují daleko lépe, než na jiných fakultách, kde je volba již dlouho oddělena. Obávám 

se tedy, že i u nás nastane změna a odcizení mezi komorami. 

Domnívám se, že vzájemná spolupráce je přínosná a inspirující jak pro studenty, tak pro akademické 

pracovníky. Argument, že jsme jediná fakulta, která tento volební řád má, je pro mne nedostatečný. 

Například 1. lékařská fakulta Karlovy univerzity v Praze zachovává společný volební systém. Také si 

nemyslím, že o primárně fakultních záležitostech by měl rozhodovat a ovlivňovat je Senát Masarykovy 

univerzity. Integrita je důležitá a já ji nadále budu podporovat.  

Děkuji, za váš čas, trpělivost a možnost, alespoň zprostředkovaně vyjádřit svůj názor. 

S pozdravem a úctou, 

Vendula Malaníková 



Po přečtení následovala zevrubná diskuse zastánců i odpůrců změny volebního řádu. Mezi 

nejčastěji jmenované argumenty obou stran patřilo: 

 

Zastánci změny volebního řádu: 

- Oddělená volba je na rozdíl od našeho způsobu voleb běžně uplatňovaný systém na 

ostatních fakultách MU i v rámci voleb do AS MU. 

- Oddělená volba by mohla umožnit zastoupení širšího počtu kateder a institutů. 

- Oddělená volba vychází z tzv. zastupitelské (nepřímé) demokracie, která je založena na 

volbě zástupců v našem případě senátorů, kteří následně reprezentují zájmy svých 

voličů. Zájmy akademických pracovníků a studentů nemusí být stejné. Při ponechání 

stávajícího systému to však znamená, že studenti volí i komoru učitelů a učitelé 

i komoru studentů. Při poměru cca 5 000 studentů oproti cca 230 učitelů je však zřejmé, 

že hlas učitelů je marginalizován, neboť nemá stejnou hodnotu jako hlas studentů 

a učitelé si tak reálně mohou velmi omezeně vybrat svoji reprezentaci, která je 

zastupuje. Důležitou roli při volbách v současném systému hraje též standardně nízká 

volební účast obou komor, která může nahrávat katedrám s vyšší voličskou účastí.  
 

Odpůrci změny volebního řádu: 

- Náš volební systém byl na fakultě zaveden po reformě zákona o vysokých školách 

v roce 1998, kdy vstoupila v platnost jeho zásadní novela, která říká, že členy 

akademického senátu fakulty volí ze svých řad členové akademické obce fakulty. Více 

neupravuje ani současný zákon. Stávající volební systém vychází tedy ze skutečnosti, 

že akademická obec, složená z učitelů a studentů, je jen jedna a ta volí své zástupce. 

Jedná se tedy o principiální záležitost vycházející z jednoty akademické obce. Zastánci 

současného systému se při oddělení volby obávají vzájemného názorového oddálení 

zástupců akademických pracovníků a studentů, stejně jako zvýšení vzájemné nedůvěry, 

což není pro fakultu vzdělávající učitele dobré. 

- Zastánci současného systému se dále obávají, že rozdělení volebního obvodu sníží 

zájem studentů o volby a tím poškodí zájmy fakulty, neboť právě studenti působili při 

zásadních momentech, před které byla fakulta postavena, jako progresivní síla. 

- Obdobný volební systém je uplatňován sice na minoritním množství univerzit a fakult, 

nikdy však nezpůsobil žádnému celku potíže, spíše naopak (obdobný systém je např. 

na JAMU, 1. lékařské fakultě UK, FSV UK). 

- Často zmiňovaným názorem je skutečnost, že takto zvolený senát podporuje těsnější 

spolupráci mezi učiteli a studenty a zamezuje vzniku výraznějších konfliktů 

v akademické obci. 

Výrazná diskuse se dále vedla o to, zda navržený volební systém opravdu umožní 

zastoupení většího počtu kateder, či zda by nebylo řešením zavést volební obvody. 

Legislativní komise souhlasí se schválením normy. Volební řád byl připomínkován 

právním odborem RMU. Po diskusi požádal předseda AS PdF MU M. Vrubel senátorky 

a senátory o hlasování usnesení. 

AS PdF MU schvaluje Volební řád Akademického senátu Pedagogické fakulty MU. 

Pro: 6, proti: 2, zdržel se: 8. 



Usnesení nebylo přijato. 

8. Jmenování členů volební komise 

Předseda AS PdF MU požádal senátorky a senátory o návrhy členů volební komise 

pro podzimní volby do AS PdF MU a zároveň členy obvodní volební komise pro volby 

do AS MU. 

 

Navržení členové: 

PhDr. Ilona Fialová, Ph.D. – současná senátorka AS PdF MU 

PhDr. Erika Vonková – současná senátorka AS PdF MU 

Ing. Zdeněk Hodis, Ph.D. – vedoucí Katedry technické a informační výchovy PdF MU 

Mgr. Petra Odehnalová – současná členka SK AS PdF MU 

Barbora Michalicová – studentka bakalářského stupně studia (navržena zástupcem fakulty 

v AS MU K. Dolečkem) 

 

AS PdF MU jmenuje volební komisi AS PdF MU a současně obvodní volební komisi AS 

MU ve složení: Ilona Fialová, Erika Vonková, Zdeněk Hodis, Petra Odehnalová, 

Barbora Michalicová. 

Pro: 13, proti: 0, zdržel se: 3. 

 

9. Harmonogram voleb do AS PdF MU 

2. 5. 2017    Jmenování volební komise 

25. 9. 2017 Informování akademické obce o vyhlášení voleb 

a harmonogramu voleb 

2. 10. – 27. 10. 2017  Navrhování kandidátů a propagace voleb 

31. 10. – 4. 11. 2017 Setkání akademické obce a představení kandidátů do AS PdF MU 

6. 11. – 11. 11. 2017  Volby do AS PdF MU 

15. 11. 2017  Vyhlášení výsledků voleb 

5. 12. 2017 Poslední zasedání AS PdF MU ve starém složení, zpráva 

z průběhu voleb 

 

10. Různé 

- Předsedkyní Studentské oborové rady katedry francouzského jazyka a literatury bylo 

představeno nové složení této rady. 

- Děkan fakulty J. Němec pozval senátorky a senátory na slavnostní setkání do vily 

Stiassni. Setkání se uskuteční dne 13. 6. 2017. 

- Děkan fakulty J. Němec pozval senátorky a senátory na slavnostní zakončení 

akademického roku 2016/2017, které se uskuteční dne 21. 6. 2017 na dvoře budovy 

Pedagogické fakulty MU Poříčí 7. 

 

 

 



Závěr 

Předseda AS PdF MU M. Vrubel poděkoval senátorkám, senátorům a hostům za účast na 

zasedání a toto zasedání ukončil. 

 

Příští zasedání AS PdF MU se uskuteční v případě potřeby 6. 6. 2017, nebo případně 

až 3. 10. 2017 ve 14.00 hodin. 

 

       

Mgr. Martin Vrubel, Ph.D. 

         předseda AS PdF MU  



Přijatá usnesení ze zasedání AS PdF MU č. 6 

• AS PdF MU schvaluje program zasedání. 

• AS PdF MU schvaluje zápis z 5. zasedání AS PdF MU v ak. roce 2016/2017. 

• AS PdF MU schvaluje Statut Pedagogické fakulty MU. 

• AS PdF MU schvaluje Disciplinární řád pro studenty Pedagogické fakulty MU. 

• AS PdF MU schvaluje Jednací řád Akademického senátu Pedagogické fakulty MU. 

• AS PdF MU jmenuje volební komisi AS PdF MU a současně obvodní volební komisi 

AS MU ve složení: Ilona Fialová, Erika Vonková, Zdeněk Hodis, Petra Odehnalová, 

Barbora Michalicová. 

 

Nepřijatá usnesení ze zasedání AS PdF MU č. 6 

• AS PdF MU schvaluje Volební řád Akademického senátu Pedagogické fakulty MU. 

 

 

 


